

ОГЛАВЛЕНИЕ

РАЗДЕЛ I. ВЕЛИКАЯ ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ВОЙНА И ПОСЛЕВОЕННЫЕ ПОЛИТИЧЕСКИЕ ДИСКУССИИ В ТВОРЧЕСТВЕ Ю. Г. СЛЕПУХИНА	15
<i>А. В. Антошин.</i> «Социализм перестает быть синонимом прогресса»: Юрий Слепухин о судьбе международной социал-демократии в XX веке	16
<i>Ю. Слепухин.</i> О проблеме социализма	26
Юрий Слепухин в кругу соотечественников в Аргентине (по материалам интервью <i>Н. А. Слепухиной</i> с <i>И. Н. Андрушкевичем</i>)	35
<i>Н. А. Слепухина.</i> Несколько слов вначале	35
РАЗДЕЛ II. ПЕРВАЯ ВОЛНА РУССКОЙ ЭМИГРАЦИИ В ГОДЫ ВТОРОЙ МИРОВОЙ ВОЙНЫ	51
<i>З. С. Бочарова, В. Ю. Волошина.</i> Российская эмиграция в начальные периоды Второй мировой войны	52
<i>И. В. Петров.</i> Семья диакона Иоанна Гонестова в контексте со- ветской политики в Латвии в «первый советский год» 1940–1941	72
<i>А. М. Ипатов.</i> Коллаборационизм в среде российских эмигрантов в Китае в годы Второй мировой войны	85
<i>В. И. Косик.</i> Русские в профашистской Хорватии в годы войны	100
<i>Н. В. Турыгина.</i> Повседневная жизнь русской эмиграции в оккупированной Сербии	109
<i>М. Н. Толстой, М. В. Петрова.</i> Василий Фёдорович Кибальчич на театральной и политической сцене	124
<i>А. Н. Кравцов.</i> Русские переводчики на Восточном фронте	157
РАЗДЕЛ III. ПОД НЕМЦАМИ: ЖИЗНЬ НА ОККУПИРОВАННОЙ ТЕРРИТОРИИ	167
<i>М. Е. Бабичева.</i> Картина «жизни под немцами» в прозе Второй волны русской эмиграции (смысловые акценты, ракурс изображения)	168

<i>Б. Н. Ковалев.</i> Внутренние эмигранты? Обманувшие надежды Геббельса: Анна Ахматова и Михаил Зощенко	188
<i>В. О. Терентьев.</i> Украинские коллаборационисты на защите интересов нацистской Германии (на примере деятельности 281-го кавалерийского батальона во Франции в 1943–1945)	202
<i>Л. В. Климович.</i> Роль новых исследований и материалов в раскрытии темы отечественного коллаборационизма	220
РАЗДЕЛ IV. ВТОРАЯ ВОЛНА ЭМИГРАЦИИ И РЕЭМИГРАЦИЯ	229
<i>Н. А. Родионова.</i> Сломанные судьбы: война в жизни женщин Второй волны эмиграции	230
<i>М. Г. Талалай.</i> Советские партизаны-«невозвращенцы» в Италии	248
<i>В. Л. Телицын.</i> Михаил Михайлович Штранге: нетипичная судьба «типичного реэмигранта»	263
<i>М. В. Шкаровский.</i> Судьба епископа Иннокентия (Сокаля): сложное возвращение на Родину	278
<i>Э. Иоффе.</i> На гребне Второй волны. «Огонек во мраке», или долгий путь финской художницы Инги Доннер-Солоневич	291
<i>П. Н. Базанов.</i> Воспоминания Л. А. Львова о пропагандистской деятельности НТС	315
<i>Л. А. Львов.</i> Воспоминания	319
РАЗДЕЛ V. ВЕЛИКАЯ ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ВОЙНА В ХУДОЖЕСТВЕННОЙ ЛИТЕРАТУРЕ	323
<i>Е. П. Щеглова.</i> Военная проза Ю. Слепухина как новая ступень в познании истории Великой Отечественной войны	324
<i>Я. В. Погребная.</i> Бомбардировка Дрездена как кульминация романов Ю. Слепухина «Сладостно и почетно»	
<i>К. Воннегута</i> «Бойня № 5, или Крестовый поход детей»	337
<i>Л. П. Егорова.</i> Авторская лирико-публицистическая тональность в оценке военных событий на Кавказе и в Сталинграде (роман Юрия Слепухина «Тьма в полдень»)	353

РАЗДЕЛ VI. ИСТОРИЯ РУССКОЙ ЭМИГРАЦИИ.	
СВИДЕТЕЛЬСТВА И ДОКУМЕНТЫ	367
<i>Е. Н. Андреева.</i> Разборка архива Н. Е. Андреева (1908–1982). Представление архива	368
<i>С. Е. Арро.</i> Презентация книги «Точка опоры. “Дети” русской эмиграции. Судьбы и трагедии»	376
<i>П. Ю. Мажара.</i> Новые материалы по истории эмиграции в фондах Российского государственного архива Военно-Морского Флота	384
ПРИЛОЖЕНИЯ	395
СПИСОК ОСНОВНЫХ СОКРАЩЕНИЙ	396
ХРОНОЛОГИЧЕСКИЙ СПИСОК ПУБЛИКАЦИЙ РОМАНОВ И ПОВЕСТЕЙ Ю. Г. СЛЕПУХИНА	397
ИМЕННОЙ УКАЗАТЕЛЬ	398
СВЕТЛОЙ ПАМЯТИ МИХАИЛА СЕРГЕЕВИЧА ГЛИНКИ	413
ИЛЛЮСТРАЦИИ	417

CONTENTS

SECTION I. THE GREAT PATRIOTIC WAR AND POST-WAR POLITICAL DISCUSSIONS IN THE WORKS OF YU. G. SLEPUKHIN	15
<i>A. V. Antoshin.</i> “Socialism Ceases to Be Synonymous with Progress”: Yuri Slepukhin on the Fate of International Social Democracy in the XXth Century	16
<i>Yu. Slepukhin.</i> On the Problem of Socialism	26
Yuri Slepukhin among His Compatriots in Argentina (Based on the Interview of <i>N. A. Slepukhina</i> with <i>I. N. Andrushkevich</i>)	35
<i>N. A. Slepukhina.</i> A Few Words at the Beginning	35
SECTION II. THE FIRST WAVE OF RUSSIAN EMIGRATION DURING WORLD WAR II	51
<i>Z. S. Bocharova, V. Yu. Voloshina.</i> Russian Emigration in the Initial Periods of World War II	52
<i>I. V. Petrov.</i> The Family of Deacon Ioann Gonestov in the Context of Soviet Policy in Latvia in the “First Soviet Year” 1940–1941	72
<i>A. M. Ipatov.</i> Collaborationism among Russian Emigrants in China during World War II	85
<i>V. I. Kosik.</i> Russians in Pro-fascist Croatia during the War	100
<i>N. V. Turygina.</i> Everyday Life of Russian Emigration in Occupied Serbia	109
<i>M. N. Tolstoy, M. V. Petrova.</i> Vasily Fiodorovich Kibalchich on the Theater and Political Stage	124
<i>A. N. Kravtsov.</i> Russian Interpreters on the Eastern Front	157
SECTION III. UNDER THE GERMANS: LIFE IN THE OCCUPIED TERRITORY	167
<i>M. Ye. Babicheva.</i> The Picture of “Life under the Germans” in the Prose of the Second Wave of Russian Emigration (Semantic Accents, Image Angle)	168

<i>B. N. Kovalev. Internal emigrants? Those who Deceived Hopes of Goebbels: Anna Akhmatova and Mikhail Zoshchenko</i>	188
<i>V. O. Terent'iev. Ukrainian Collaborators in Defense of the Interests of Nazi Germany (on the Example of the Activities of the 281st Cavalry Battalion in France in 1943–1945)</i>	202
<i>L. V. Klimovich. The Role of New Research and Materials in Revealing the Topic of Russian Collaborationism</i>	220
SECTION IV. SECOND WAVE OF EMIGRATION AND RE-EMIGRATION	229
<i>Rodionova N. A. Broken Fates: War in the Lives of Women of the Second Wave of Emigration</i>	230
<i>M. G. Talalay. Soviet Partisans-“Defectors” in Italy</i>	248
<i>Telitsyn V. L. Mikhail Mikhailovich Strange: the Atypical Fate of the “Typical Re-emigrant”</i>	263
<i>M. V. Shkarovskiy. The Fate of Bishop Innokentiy (Sokal’): a Difficult Return to His Homeland</i>	278
<i>E. Ioffe. On the Crest of the Second Wave. “A Light in the Darkness”, or the Long Way of the Finnish Artist Inga Donner-Solonevich</i>	291
<i>P. N. Bazanov. Memoirs of L. A. L’vov about the Propaganda Activities of the National Labor Union (NTS)</i>	315
<i>L. A. L’vov. Memoirs</i>	319
SECTION V. THE GREAT PATRIOTIC WAR IN FICTION	323
<i>Ye. P. Shcheglova. Military Prose of Yu. G. Slepukhin as a New Stage in the Knowledge of the History of the Great Patriotic War</i>	324
<i>Ia. V. Pogrebnaya. The Bombing of Dresden as the Culmination of the Novels “Sweetly and Honorably” (“Sladostno i Pochetno”) by Yu. Slepukhin and «Slaughterhouse-Five, or, The Children’s Crusade» by K. Vonnegut</i>	337

<i>L. P. Yegorova. The Author's Lyrical and Journalistic Tone in Assessing the Military Events in the Caucasus and Stalingrad (Yuri Slepukhin's Novel "Darkness at Noon")</i>	353
SECTION VI. HISTORY OF RUSSIAN EMIGRATION, CERTIFICATES AND DOCUMENTS	367
<i>Ye. N. Andreeva. Dismantling and Presentation of the Archive of N. Ye. Andreev (1908–1982)</i>	368
<i>S. Ye. Arro. Presentation of the Book "Fulcrum. "Children" of the Russian Emigration. Fates and Tragedies"</i>	376
<i>P. Yu. Mazhara. New Materials on the History of Emigration in the Funds of the Russian State Naval Archive</i>	384
SUPPLEMENTS	395
MAIN ABBREVIATIONS	396
CHRONOLOGICAL LIST OF PUBLICATIONS OF NOVELS AND STORIES BY YU. G. SLEPUKHIN	397
INDEX	398
IN LOVING MEMORY OF MIKHAIL SERGEEVICH GLINKA	413
ILLUSTRATIONS	417